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 برای طرح یا عملیات  	
خاصی از سوی فرماندهان 

نظامی بودجه ویژه ای از دولت 
درخواست نمی شد؟

در مقطعی که قــدرت  هــا و عوامل 
منطقه  ای جهان نگران نتیجه جنگ 
بودند و بشدت از صــدام حمایت 
می کردند، نظام مقرر کرد طی یک 
برنامه ویژه، 500 گردان نیرو تجهیز و 
تشکیل شود. طبق فرمان امام)ره( 
پشتیبانی  عالی  شــورای  مصوبات 
ــون را داشـــت،  ــان جــنــگ، حــکــم ق
بنابراین مسأله تشکیل 500 گردان را 
نیز شورای مذکور پیگیری می کرد. 
البته به دلیل مخالفت بانک مرکزی 
در اواخــر سال 1364 و اوایــل سال 
1365عملاً پرداخت بودجه  ای آن 

دچار مشکل شد. 
 

سرانجام این طرح 500 گردان  	
چه شد؟ اگر حکم قانون داشت 

چطور بانک مرکزی رقمی پرداخت 
نمی کرد؟ نظر شورای عالی 

پشتیبانی جنگ در مورد این طرح 
چه بود؟

شــورای عالی پشتیبانی جنگ این 
موضوع را تصویب کرده بود. 

 
چه کسانی عضو شورای عالی  	

پشتیبانی جنگ بودند؟
جــلــســات ایـــن شــــورا بـــه ریــاســت 
رئیس  جمهور و با حضور رؤسای سه 
قوه، نخست وزیر، فرماندهان نظامی 
و... برگزار می شد. از آنجا که رئیس 
بودجه  و  برنامه  کمیسیون  وقــت 
مجلس در مورد این موضوع مصوبه 
را از من خواست، من مکتوباً از آقای 
رئیس  جمهور خواستم تا این مصوبه 
را به من بدهند، ایشان نیز سریعاً 
مصوبه شورای عالی را که مستند به 
فرمان امام بود، ارسال کردند و من 
هم به رئیس کمیسیون دادم. همه 
چیز در حال اجرایی شدن بود، اما 
بعدها بانک مرکزی آن را اجرا نکرد 
و با اعتراض سازمان برنامه و بودجه 
تبدیل به یکی از عوامل اختلاف من 

با بانک مرکزی شد. 
 

این اتفاق دقیقاً چه سالی بود  	
و در آن برهه چه کسی مسئول 

بانک مرکزی بود؟
اوایـــل ســال 1365 بــود. آن موقع 
مرحوم نوربخش مسئولیت بانک 
مرکزی را برعهده داشت. به علت 
ــودن مــوضــوع، در مــورد  حساس ب
اصلاحیه مذکور برای طرح اصلاحیه 
بودجه نیز مصلحت دیده نشد که 
بحث  مجلس  رسمی  جلسات  در 
شود و ارقام و تنگناهای بودجه در 
میانه سال مالی افشا گردد. بویژه 
اینکه اگر موضوع به صحن مجلس 
می  رفت احتمال داشت سیاسی با 
آن برخورد شــود. بودجه ارزی هم 
می  شد،  بحث  مجلس  در  منظماً 
پایان  از  بعد  ــت  اس جــالــب  لیکن 
جنگ، دولت بعدی که سر کار آمد، 

ــن شــدن ارقــام ایــن بودجه را  روش
حساس دانــســت، وگرنه در زمان 
جنگ تمام بودجه  ها اعم از ارزی 
و ریالی کاملاً علنی بود و اصلاحیه 
مورد اشاره استثنائاً به شورای عالی 

پشتیبانی جنگ رفت. 
 

در هیأت دولت علاوه بر  	
وزرا چه کسانی حضور داشتند؟ 

منظورم مشاوران اقتصادی 
دولت، رئیس  جمهور و نخست 

 وزیر است. گویا افرادی مانند آقای 
عالی  نسب، شریف  زادگان و... در 

این جلسات حضور داشتند؟ شما 
تأیید می  کنید؟

آقای محمدحسین شریف  زادگان به 
عنوان مشاور نخست  وزیر به شورای 
ــد، امـــا هــیــچ  وقــت  ــی آم اقــتــصــاد م
در جلسات هــیــأت دولـــت حضور 
ــا اســتــاد میرمصطفی  نــداشــت. ام
جلسات  بــرخــی  بـــرای  عالی نسب 
و  رئیس جمهور  حــضــور  در  مهم 
رئیس مجلس دعوت می شد، ولی 
این طور نبود که به طور مرتب در 
جلسات هیأت دولت شرکت کند. 
به هر حال مرحوم عالی  نسب بسیار 
مورد احترام و توجه رئیس  جمهور 
و نخست وزیر بود. وی صنعتگری 
متفکر و بــزرگ، چــهــره ای خــدوم، 
ــری انــقــلابــی و  ــص ــن ــن و ع ــدی ــت م
میهن دوست و مــورد احترام همه 
بود و برخی مواقع در جلسات مهم 

شورای اقتصاد هم شرکت می  کرد. 
 

خود شما مرحوم عالی نسب  	
را از لحاظ تئوری و نظریاتی که 

می  دادند، قبول داشتید؟
بــلــه. وی در صــــورت حــضــور در 
تصمیمات شــورای اقتصاد اثرگذار 
بود و به هیچ وجه نگاه یک طرفه  ای 
به مسائل نداشت. انصافاً اقتصاد را 
بسیار خوب و از همه زوایا می دید 
و استدلال  های ایشان محکم بود. 
کمتر کسی قادر به مقابله تئوریک 
با ایشان بود. طبق اطلاعی که دارم، 
ایشان مشاور اقتصادی دکتر محمد 

مصدق هم بود. 
 

عالی نسب اقتصاد نخوانده  	
بود، چطور علم اقتصاد را خوب 

می  فهمید؟
وی مسلط به مباحث و چالش  های 
اقتصادی بویژه اقتصاد ایران بود. 
بــه هــر حــال دستش در کــار بــود و 
کشور  در  صنعت  بنیانگذاران  از 
محسوب مــی  شــد. اولــیــن ماشین 
ضرب پرس در ایران متعلق به او و 
در کار تجارت نیز خبره بود. وی با 
مسائل اقتصادی نظیر بــازار پول، 
کالا و کار کاملاً آشنا و مسلط بود و 
به ریز دنبال  را  اقتصادی  مباحث 
مــی کــرد. در اجــلاس  هــای سازمان 
جهانی کار شرکت می کرد، از مسائل 
روز اقتصاد جهان مطلع بــود و از 
تولید ملی، نیروی کار ایرانی و منافع 

ملی به  شدت حمایت می کرد. 

حالی که در سال  های بعد که کشور 
در صلح قــرار داشــت تــورم به 49٫6  
ــد در ســال 1374 رسید یعنی  درص

افزایش جهشی پیدا کرد. 

 
وقتی به آمارهای اقتصادی  	

آن سال  ها نگاه می  کردم ضریب 
جینی نیز وضعیت خوبی داشت. 

چطور ممکن است در یک اقتصاد 
جنگی، توزیع درآمد در یک جامعه 

بهبود یابد و شکاف طبقاتی نیز 
کاهش یابد؟

بله. مسائلی از قبیل قیمت کالاهایی 
که از ارز دولتی استفاده می کردند، 
خط فاصله محدود حقوق  ها و رفاه 
خانوارها بشدت مورد توجه دولت 
بسیار  کـــالا  تأمین  سیستم  ــود.  بـ
ــک نظام  ــرد و ی ــی ک خـــوب عــمــل م
منظم کــالارســانــی در کشور وجــود 
البته کسانی کــه طرفدار  داشـــت. 
اقتصاد آزاد، نئوکلاسیک و رهاسازی 
بودند، در مورد قیمت گذاری کالاها، 
تأمین مایحتاج غذایی و... منتقد 
دولت بودند، اما ما کار خودمان را 
می کردیم. همان طور که عرض کردم 
با سیاست هایی که از سوی دولت 
اعمال می شد نمی گذاشتیم مردم 
با  اساسی  شان  مایحتاج  لحاظ  از 
مشکل مواجه شوند. هدف دولت 
توزیع عادلانه درآمد و امکانات بین 

مردم بود.  

خاصی مربوط می شد حتماً جلسه با 
حضور وزیر مربوطه تشکیل می شد. 

 
برخی از اسناد را که مطالعه  	

می کردم، دیدم در سال  های پایانی 
جنگ تحمیلی، کشور در مورد 
تأمین ارز با چالش  های بسیار 

بزرگی مواجه بود. با چه مشکلات 
ارزی در آن سال  ها مواجه بودید؟

همان طور که گفتم از سال 1364 و 
همزمان با ورود من به وزارت اقتصاد، 
سراشیبی فاحش درآمدهای ارزی 
آغاز شد. این درآمدها در سال 1365 
به کمتر از 6 میلیارد دلار رسید. اگر 
به آمارهای بانک مرکزی در چهل 
سال اخیر مراجعه شــود، می  بینید 
که بدترین سال  های اقتصاد ایران 
سال  همین  ارزی  منابع  لحاظ  از 
1365 بود. یادم هست خبرنگاری در 
گفت و گویی از من می پرسید چرا در 
آن سال  ها نرخ رشد اقتصادی منفی 
ــت. من  بود یا چرا تــورم وجــود داش
خیلی از این سؤال تعجب کردم که 
برخی اقتصاد زمان جنگ را با اقتصاد 
زمان صلح مقایسه می کنند. آن هم 
جنگی فرسایشی که از سال 1359 
آغــاز شــده بــود. من به آن خبرنگار 
گفتم: اقتصاد ایران در زمان جنگ 
باید با اقتصاد یک کشور دیگر درگیر 
در جنگ فراگیر مقایسه شود. ضمن 
اینکه تورم 6 28٫ درصدی بالاترین 
تــورم کشور در این سال ها بــود، در 

عملاً مؤثر نخواهد بود. ضمن اینکه 
ــت. معتقدم  شــرایــط نیز مهم اس
شرایط بحران در عین تلخی  های 
جنگ بزرگ ترین خدمت را به هر 
کشوری می  کند. البته در صورتی که 
مدیران کلان کشور شخصیت  های 
دلسوز، متعهد و برخاسته از بدنه 
جامعه باشند. در صورتی  که شرایط 
وفــور و فراوانی می تواند در اغلب 
ــه هر  ب را  مـــوارد بیشترین ضــربــه 
کشوری بزند. در ادبیات اقتصادی 
به همین فراوانی های ارزی »نفرین 
طبیعت«  »نحوست  یــا  طبیعت« 
می گویند.  محیطی«  »تسامح  یــا 
اینکه ما جهان اولی مصرف و جهان 
سومی تولید کنیم هنر نیست. باید 
بدانیم آینده را ما می  سازیم و آینده 
ساختنی اســت. با این رویکرد آن 
وقت با فکر و برنامه ریزی به دنبال 
تحول خواهیم بود. در مورد ساخت 
بــزرگــراه  هــا، کارخانجات سیمان، 
کـــشـــتـــی  ســـازی  هـــا، نــیــروگــاه  هــا، 
و  و...حــمــایــت  هــا  پتروشیمی  ها 
اقــدامــات دولــت بسیار تأثیرگذار 
ــروز جــزو پنج کشور  بــود. اگــر ما ام
برتر نیروگاه  ساز در جهان هستیم 
ــادی  ــ زحـــمـــات و ســخــتــی  هــای زی
توسط وزارتــخــانــه هــا و مهندسان 
گرا نقدرمان پشت این موفقیت ها 
ــک نــیــروگــاه  ــت. وقــتــی ی ــوده اسـ بـ
ــی و  ــ ــراح ــ ــود ط ــ ــی ش ــ ســـاخـــتـــه م
ــادی وجــود دارد. در  فرایندهای زی
آن زمان یک سری از لوازم مورد نیاز 
باید از خارج از کشور وارد و هر آیتم 
از  یکی  می  شد.  قیمت  گذاری  آن 
وظــایــف وزارتــخــانــه هــای مرتبط با 
ایــن کــارهــا، ایــن بــود که به اجــرای 
پــروژه  هــایــی کمک کنند و  چنین 
جلوی آنها سنگ نیندازند. زمانی 
که در مراکز تهیه و توزیع کــالا در 
وزارت بازرگانی بودم مسئول ناظر 
واردات لوازم پروژه نیروگاهی به من 
گفت: کالایی که فلان مجری پروژه 
وارد کشور می کند صددرصد گران 
است. پرسیدم: قدر مطلق قیمتش 
2000 مــارک؛  ــت، گفت:  چقدر اس
در حالی که باید چیزی حدود 1000 
مارک قیمت داشته باشد. بلافاصله 
گفتم: این نیروگاه چندصد میلیون 
دلار ارزش دارد. آن وقت شما برای 
1000 مارک می خواهید کار ساخت 
نیروگاه را مختل کنید. ارزش کالای 
مورد بحث نسبت به کل پروژه خیلی 
تعیین  کننده اســت و در مـــوارد و 
هزینه های کوچک نباید سختگیری 
ــرای تسهیل در تولید  کــرد تا راه ب

داخلی میسر شود. 
 

گفتید جلسات هیأت دولت  	
در هفته دو بار تشکیل می شد. 

چه درصدی از زمان این جلسات 
در مورد بودجه جنگ و هزینه  های 

جنگ صحبت می شد؟ آیا بحث 
اصلی جلسات هفتگی هیأت 

دولت، مباحث جنگ بود؟
وقتی لایحه بودجه سالانه کشور تهیه 
ح می شد، بودجه  و در دولت مطر
ارزی کشور هم در همان چهارچوب و 
جزئیات تعیین  کننده همراه بودجه 
ریالی در مجلس تصویب می  شد. 
بنابراین بودجه ریالی و ارزی دفاعی 
کشور هم ذیل لایحه بودجه سالانه 
ح می شدند. در طول سال نیز  مطر
همان بودجه  های تصویب شده در 
مجلس، توسط دولت اجرا می  شد. 
لذا در جلسات هیأت دولت نیز به 
ــاع مقدس مثل سایر  مــوضــوع دف
موضوعات پرداخته می شد. البته 
با توجه به حساسیت این بخش، 
ــورت ریــز وارد بودجه  عموماً به ص
این بخش نمی شدیم. زیــرا علاوه 
ــورای عالی پشتیبانی جنگ،  بر ش
تشکیلات ستاد فرماندهی کل قوا 
نیز تأسیس و نخست  وزیر هم رئیس 
آن بود و هم نقش تعیین کننده  ای 
ــوارد در آنــجــا بــررســی  ــ داشـــت و م

می شد. 

از منتقدان سیاست  هایتان  	
زیاد سخن می گویید. آیا این 

منتقدان شما در کشور مسئولیتی 
هم داشتند؟

ــور و  ــه ــم ــس ج ــی بـــلـــه. مــنــتــهــی رئ
نخست وزیر از نگاه وزارت اقتصاد 
ــد. در گذشته  ــردن ــی ک حــمــایــت م
ــــی را  وزارت امــوراقــتــصــادی و دارای
صرفاً وزارت دارایی به معنای گرفتن 
مالیات و خزانه  داری می  دانستند. 
یــادم هست زمانی که مقام معظم 
رهبری، رئیس جمهور بودند در یکی 
از ملاقات  ها به من فرمودند: »بخش 
اقتصادی وزارت امور اقتصاد و دارایی، 
شما  وزارتخانه  به  و  مانده  مغفول 
وزارت دارایــی می گویند، آن را احیا 
کنید. « ما همیشه سعی می  کردیم 
با فعال کردن وزارتخانه در مسائل 
اقتصادی، بعُد اقتصادی این وزارتخانه 
را تقویت کنیم. حوزه تأمین کالا برای 
عموم مردم و خانواده رزمندگانی که 
در جبهه  ها از انقلاب و کشورشان 
دفاع می کردند بسیار مهم بود. به 
هر حال در آن مقطع سعی بر این بود 
که مصارف حداقلی کالا و بهداشت 
خانوارها تأمین شود. حتی در اقتصاد 
جنگ طرح ژنریک در حوزه دارویی 
اجــرا شــد کــه طــی آن صرفه  جویی 
زیــادی صــورت گرفت، به طــوری که 
ــی جهان،  شرکت  های بــزرگ داروی
با استفاده از نــام  هــای گوناگون و 
برندهای مختلف به دنبال تبلیغات 
کالایی و بالا بردن قیمت ها بودند، 
در صورتی که مشخصات کالایی آنها 
تفاوتی با یکدیگر نداشت. اجرای 
ح ژنــریــک در تنظیم قیمت ها  طــر

بسیار مؤثر بودند. 
 

ممکن است طرح ژنریک را  	
بیشتر توضیح دهید. دقیقاً دولت 

چه کار کرد؟
در واقع داروهایی که یک مشخصات 
نــام همگانی عرضه  باید  فنی دارد 
باشد.  داشــتــه  یکسانی  قیمت  و 
برای مثال الان داروی فشار خون با 
نام  های تجاری شرکت  های مختلف 
با هم و با قیمت  های مختلف فرق 
می کند. در طرح ژنریک شرکت  های 
داروسازی موظف شدند هر دارویی 
را با نــام عمومی منحصر به فرد آن 
تولید کنند و قیمت آن نیز قیمت 
ثابتی بود. برخی داروها با مشخصات 
یکسان از شرکت های مختلف جهان 
با برندهای متفاوت وجود داشتند 
که با تبلیغات به قیمت  های کاملاً 
مــتــفــاوت فــروخــتــه مــی شــد. طرح 
ژنریک، نوعی یکسان  سازی بود که 
انصافاً در این موضوع وزارت بهداشت 
نیز عملکرد بسیار خوبی داشــت. 
اجــرای ایــن طــرح باعث شد امــروز 
کارخانه های دارویی ایران در منطقه و 
جهان حرف  هایی برای گفتن داشته 
باشند. در حال حاضر داروهای ایرانی 
به دلیل کیفیت خوب و قیمت پایین 
در بین کشورهای جهان طرفداران 
خود را دارد، ضمن اینکه قیمت تمام 
ــد. از  شــده بشدت پایینی هم دارنـ
دلایل تحول در نظام دارویــی کشور 
نیز می  توان از گسترش تحقیقات، 
ح  مدیریت جهادی، نوع نگاه و طر

ژنریک نام برد. 
 

وزن طیف شما در کابینه  	
سنگین  تر بود یا افراد مقابل شما؟

افــرادی نظیر وزیر بازرگانی، رئیس 
کل بانک مرکزی، معاون اجرایی 
نخست وزیر، وزیر نفت، وزیر پست 
و تلگراف و تلفن، وزیــر فرهنگ و 
آموزش عالی، اینجانب و برخی دیگر 
عملاً در جریان تصمیم گیری  ها بر 
طیف مقابل وزن بیشتری داشتیم. 
را  مسائل  همیشه  مــا  نتیجه  در 
مدیریت می کردیم و هرگز اجــازه 
نمی  دادیم توسط دیگران مدیریت 
شویم. اگر سیستم بتواند مدیری 
را مدیریت کند، آن شخص، اگرچه 
صاحب عنوان و تشریفات باشد اما 

بدترین دوران منابع ارزی کشور
از سال 1364 و همزمان با ورود من به وزارت اقتصاد، سراشیبی فاحش 

درآمدهای ارزی آغاز شد. این درآمدها در سال 1365 به کمتر از 6 میلیارد دلار 
رسید. اگر به آمارهای بانک مرکزی در چهل سال اخیر مراجعه شود، می  بینید 

که بدترین سال  های اقتصاد ایران از لحاظ منابع ارزی همین سال 1365 بود. 
خ  یادم هست خبرنگاری در گفت و گویی از من می پرسید چرا در آن سال  ها نر

رشد اقتصادی منفی بود یا چرا تورم وجود داشت. من خیلی از این سؤال تعجب 
کردم که برخی اقتصاد زمان جنگ را با اقتصاد زمان صلح مقایسه می کنند. آن 
هم جنگی فرسایشی که از سال 1359 آغاز شده بود. من به آن خبرنگار گفتم: 

اقتصاد ایران در زمان جنگ باید با اقتصاد یک کشور دیگر درگیر در جنگ فراگیر 
مقایسه شود. 

ـــرش بـ

سیاست های تجاری حامی تولید بود نه واردات
 طبیعتاً بیکاری مانند امروز نبود و اقتصاد کشور آن زمان تولیدمحور بود. 

سیاست  های تجاری حمایت از تولید بود و نه واردات. سیاست پولی نیز 
تولیدمحور بود، یعنی توجه به اعطای تسهیلات اعتباری به بخش  های تولیدی 

به جای تأکید بر وام  های دلالی. صنوف تولیدی علاوه بر صنوف توزیعی راه  اندازی 
شدند. از آنجا که کارگاه  های تولیدی دارای کارت شناسایی بودند، عموماً مواد 

اولیه  شان یا از داخل تأمین می شد یا برای واردات به آنها ارز تعلق می گرفت. 
لذا تهیه مواد اولیه آنها تسهیل می شد. این کارگاه  ها با توجه به حجم بالایشان، 

اشتغال خوبی نیز ایجاد می کردند و هم اکنون صنوف تولیدی اهمیت خود را پیدا 
کرده و الان نیز رئیس شورای عالی اصناف کشور، رئیس اتحادیه صنوف تولیدی 
است. سیاست  های معطوف به تولید دامنه بیکاری را محدود کرده و به اشتغال 

کمک خوبی می کرد. 

ـــرش بـ

تاریخ شفاهی

وقتی لایحه بودجه 
سالانه کشور تهیه 
و در دولت مطرح 

می شد، بودجه ارزی 
کشور هم در همان 

چهارچوب و جزئیات 
تعیین  کننده همراه 

بودجه ریالی در 
مجلس تصویب 

می  شد. بنابراین 
بودجه ریالی و 

ارزی دفاعی کشور 
هم ذیل لایحه 
بودجه سالانه 

مطرح می شدند. 
در طول سال نیز 

همان بودجه  های 
تصویب شده در 
مجلس، توسط 

دولت اجرا می  شد. 
لذا در جلسات 

هیأت دولت نیز 
به موضوع دفاع 

مقدس مثل سایر 
موضوعات پرداخته 

می شد. البته با 
توجه به حساسیت 

این بخش، عموماً 
به صورت ریز وارد 
بودجه این بخش 

نمی شدیم. زیرا 
علاوه بر شورای 
عالی پشتیبانی 

جنگ، تشکیلات 
ستاد فرماندهی 

کل قوا نیز تأسیس 
و نخست  وزیر هم 

رئیس آن بود و 
هم نقش تعیین 

کننده ای داشت و 
موارد در آنجا بررسی 

می شد
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